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وثيقة قواعد السلوك الوظيفي 
 لموظفي الجهات الحكومية 

في إمارة أبوظبي

الإصدار الأول
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مخلــداً  يبقــى  ســوف  العمــل  هــذا  فــإن  عملــه  فــي  منــا  أخلــص كل  "إذا 

علــى مــر الســنين والأجيــال القادمــة، وهــذا لا يعادلــه أي ثــروة لأن الثــروة 

المخلــص" بالعمــل  اقترنــت  إذا  إلا  لهــا  قيمــة  ولا  زائلــة 

الشــيخ زايد بن ســلطان آل نهيان – رحمه الله
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التعريفالمصطلح

إمارة أبوظبيالإمارة

الدوائر والهيئات والمؤسسات العامة والأجهزة والمراكز والمجالس الجهات الحكومية
والصناديق وأية جهة أخرى تتبع الحكومة

الشخص المعين بقرار من السلطة المختصة بالتعيين للاضطلاع بمهام الموظف
إحدى الوظائف الواردة في الموازنة العامة لدى الجهة الحكومية

البيانات التي يطلع عليها الموظف بحكم وظيفته أو بسببها أو أية بيانات المعلومات
متعلقة بعمل الجهة الحكومية، وتشمل رسائل أو خرائط أو رسومات أو 
مواصفات أو نماذج أو رخص أو اتفاقات أو أية وثائق أخرى تعود ملكيتها 
للجهة أو تكون محفوظة لديها أو تحت إداراتها سواء كانت مطبوعة أو 

إلكترونية أو رقمية

أي إجراء رسمي أو قرار أو سلوك يقع من الموظف يؤدي إلى تضارب المصالح تضارب المصالح
بين نشاطه الخاص ومصلحة الحكومة

قواعد السلوك 
الوظيفي لموظفي 
الجهات الحكومية

مجموعة من المبادئ والسلوكيات التي ينبغي اتباعها في تعاملات 
الموظفين في الجهة الحكومية، والالتزام بها كجزء من أعمالهم ومهامهم 

الوظيفية بما يعكس صورة إيجابية للجهة الحكومية

نبذة عــن الوثيقة

ــية للوثيقة الأهداف الرئيس

المصطلحــات والتعاريف

تــم وضــع وثيقــة قواعــد الســلوك الوظيفــي للعمــل الحكومــي فــي الجهــات الحكومية لإمارة أبوظبــي لتعزيز 
الســلوك الوظيفــي وأخلاقيــات العمــل التــي مــن شــأنها الارتقــاء بمســتوى جودة العمــل وتطوير الأداء وخدمة 

الموظفيــن فــي إطــار منظومــة مبــادئ العمــل الحكومــي التــي تحكم الســلوك الوظيفــي بما ينعكــس إيجاباً 
فــي بيئــة العمــل وعلــى خدمة أفــراد المجتمع.

موظفــي حكومــة أبوظبــي بمبــادئ العمــل الحكومي. 	¥
شــرح وتوضيــح واجبــات الموظفيــن الحكومييــن بالالتــزام بمنظومــة مبــادئ العمــل الحكومي علــى مختلف  	¥

مســتوياتهم وتطبيــق بنــود الوثيقــة فــي أعمالهــم اليومية.
تعزيــز مبــادئ الانضبــاط الوظيفــي والشــفافية والنزاهــة والموضوعيــة والكفــاءة والولاء للوطــن وقيادته  	¥

والفعاليــة فــي الســلوك الوظيفي.
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مبادئ العمــل الحكومي
تعريف المبادئالمبادئ

الإخلاص والتفاني في القول والعمل وتأدية العمل الحكومي باتباع أولوية الولاء
راسخة تضع الوطن والقيادة الرشيدة ومصلحة المجتمع في المقدمة

العمل المستمر والدؤوب على تقديم خدمات نوعية ومبتكرة واتباع منهج الامتياز والريادة
استشراف المستقبل والابتكار والتحسين المستمر

بذل أقصى الجهود لإنجاز العمل بالجودة والدقة المطلوبة بأقل وقت وتكلفةالكفاءة والفاعلية

النزاهة
العمل بجدية وإخلاص وتحفيز الرقابة الشخصية وعدم الإخلال بالواجبات 

 والمهام. وتجنب كل ما يسيء للعمل الحكومي ويتعارض مع 
المصلحة العامة

المسؤولية الفردية 
والعامة

تحمل المسؤولية والمبادرة في تأدية الواجبات الموكلة للفرد وفرق العمل 
على أكمل وجه وبالسرعة المطلوبة بما يحقق المصلحة العامة والتحلي 

بروح التعاون والانسجام

نطاق تطبيــق الوثيقة
تســري هــذه الوثيقــة علــى جميــع موظفــي حكومــة أبوظبــي، وفقــً للتعريف الــوارد في قانون الموارد البشــرية 

ويمكــن للشــركات الحكوميــة تبنــي هــذه الوثيقــة وتطبيقهــا علــى موظفيها.
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ROLES & RESPONSIBILITIES

1.	 Introducing all its employees of the rules of professional ethics and conduct stipulated herein, and 
educating them on acceptable behaviours in the workplace and while performing their duties, and 
on the consequences of relevant violations.

2.	 Providing a conducive environment for employees to perform the tasks assigned to them in 
alignment with government strategies and goals.

3.	 Treating all employees equally and fairly, and encouraging proactivity, giving and innovation.

4.	 Opening communications between employees and executive management, and promoting 
initiatives and exchange of expertise.

5.	 Complying with the reporting system for violations and breaches, in accordance with relevant 
legislation.

والمسؤوليات الأدوار 

اطــاع كافــة موظفيهــا علــى قواعــد أخلاقيــات العمــل والســلوك الوظيفي الواردة في هــذه الوثيقة  	.1
وتعريفهــم بالســلوكيات الواجــب مراعاتهــا أثنــاء تأديتهــم مهامهــم وواجباتهــم الوظيفيــة وبيــان نتائج 

وآثــار مخالفة ذلك.

تهيئــة البيئــة المناســبة للموظفيــن وتمكينهــم مــن أداء المهــام الموكلــة إليهــم بمــا يخــدم أهداف  	.2
واســتراتيجيات الحكومــة.

معاملــة جميــع الموظفيــن بعدالــة ومســاواة، وتشــجيع روح المبــادرة والعطــاء والابتكار. 	.3

فتــح قنــوات التواصــل فيمــا بيــن الموظفيــن والإدارات العليــا وتشــجيع المبادرات وتبــادل الخبرات. 	.4

الالتــزام بمنظومــة الإبــاغ عــن المخالفــات والتجــاوزات وفقــً للتشــريعات ذات العلاقة. 	.5

تطبيــق المبــادئ المؤسســية والالتــزام بقيــم الإطــار العــام لأخلاقيــات الوظيفــة وســلوكيات العمل على  	.1
الصعيــد الداخلــي والخارجي.

أن يكــون قــدوة حســنة لمرؤوســيه مــن حيــث الالتزام بأخلاقيــات الوظيفة. 	.2

احتــرام حقــوق مرؤوســيه والتعامــل معهــم دون محابــاة أو تمييز. 	.3

التأكــد مــن توعيــة وتطبيــق الموظفيــن لقيــم أخلاقيــات وســلوكيات العمل ضمــن القوانين  	.4 
واللوائــح المعتمدة.

اتخــاذ التدابيــر الإداريــة والقانونيــة اللازمــة للحــد مــن أيــة مخالفات أو تجــاوزات تمس بأخلاقيــات المهنة  	.5
والســلوك الوظيفي.

التنســيق مــع الشــؤون القانونيــة والإدارات المعنيــة لإبــداء الــرأي والاطــاع للبت في مواضيــع التجاوزات  	.6
بحياديــة وموضوعية.

مــع مراعــاة واجبــات الموظــف والأعمــال المحظــورة عليــه الــواردة في قانون الموارد البشــرية في إمــارة أبوظبي.

واجبــات والتزامات الجهــة الحكومية

الفئــة الإشــرافية )فئة المدراء(
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تطبيــق أحــكام القوانيــن والنظــم واللوائــح وتوجيهــات الرؤســاء والتقيد بها. 	.1

تجنــب التحريــض علــى الشــكاوى الجماعيــة أو الكيديــة ضــد أي أشــخاص أو جهــة حكوميــة بمــا يخالف أحكام  	.2
التشــريعات السارية.

التقيــد بالتشــريعات الســارية المنظمــة للتعامــات الماليــة والمشــتريات والخدمــات للجهــات الحكوميــة،  	.3
لضمــان الاســتخدام الأمثــل للمــوارد الحكومية.

الالتــزام بالتشــريعات التــي تحــدد المظهر العــام للموظف. 	.4

أداء واجباتــه الوظيفيــة والمهــام الموكلــة إليــه بكفــاءة، متحليــً بالأمانــة والنزاهــة والدقــة والمهنية  	.1 
فــي العمل.

عــدم التمييــز فــي تقديــم الخدمــات للمتعامليــن والتقيــد بأعلــى معاييــر المهنيــة والحياد وعدم الإســاءة  	.2
إليهــم أو اســتغلالهم لمنفعــة شــخصية.

الالتــزام بــأداء العمــل المنــوط بــه بنفســه بدقــة وأمانة مــع الحرص علــى تخصيص وقت العمل الرســمي  	.3
لإنجــاز مهامــه وواجباتــه الوظيفيــة، والالتــزام بالمواعيــد الرســمية لجهــة العمل.

يتوجــب علــى الموظــف تحمــل المســؤولية عــن أفعالــه، وقراراتــه، وعليه تــدارك الخطأ الــذي يرتكبه أثناء  	.4
تأديتــه لواجباتــه الوظيفيــة باتخــاذ الإجــراءات الفوريــة المناســبة لتصحيــح الخطــأ، وإبلاغ الأطــراف ذات العلاقة 

فــي الجهة.

الأعمال توثيق 
يتوجــب علــى الموظــف التأكــد مــن تطبيقــه لآليــات إدارة العمــل المنــوط بــه وتوثيق كافــة تعاملاته ومــا يتعلق 

بهــا مــن مســتندات ســواء إلكترونيــً أو يدويــً وفق الإجــراءات المتبعــة بالجهة.

 أمــن وســرية المعلومات والتعامل مع وســائل 
التواصــل الاجتماعي

عــدم إفشــاء المعلومــات الســرية، والوثائــق والمســتندات التــي تحمــل طابــع الأهمية والســرية أو الخصوصية  	.1
التــي حصــل أو اطلــع عليهــا ضمــن نطــاق عملــه، حتــى بعــد انتهاء مــدة خدمته، ما لم يكن الكشــف 

مســموحاً ضمــن القواعــد واللوائــح المعتمدة.

تفــادي جمــع وثائــق أو معلومــات شــخصية عــن أي شــخص، إلا أن تكــون فــي إطــار قانوني وضمــن متطلبات  	.2
العمــل الضرورية.

اتبــاع سياســات وإجــراءات أمــن المعلومــات فــي المحافظــة على ســرية المعلومات الموجــودة بجهاز  	.3
الحاســوب الخــاص بــه أو أي أجهــزة إلكترونية أخرى.

يتوجــب علــى الموظف مراعاة الآتي

الالتزام بالتشــريعات

كفاءة الأداء
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تفــادي اســتخدام وســائل تكنولوجيــا المعلومــات المتاحــة مــن قبــل جهــة العمل في فتــح والاطلاع على  	.4
المحظــورات، أو أي محتــوى يتضمــن آراءً سياســية متطرفــة، أو تحريضــً علــى العنــف والكراهيــة أو أيــه 

أنشــطة غيــر قانونية.

التوقيــع علــى تعهــد ضمــان الســرية وعــدم الإفصاح عــن المعلومات لدى جهــة العمل. 	.5

عــدم اســتخدام الأجهــزة الإلكترونيــة للدخــول أو التســلل إلــى أجهزة وشــبكات أخرى. وعدم اســتخدام  	.6
وســائل الإنترنــت المختلفــة كالبريــد الإلكترونــي لإرســال مــواد ســرية أو سياســية أو تحريضيــة تحتــوي على 

تهديــد أو مضايقــات لأفــراد معينيــن أو جهــات أخرى.

علــى الموظــف الــذي يتــم تكليفــه مــن قبــل جهــة عملــه بتمثيلها أمــام الجهات الخارجيــة أو الإعلامية،  	.7
أن يلتــزم بالحــدود المقــررة للصلاحيــات الممنوحــة لــه ويحظــر عليــه القيــام بأيــة أعمال خاصــة خارج نطاق 
التكليــف وأن يراعــي مصلحــة جهــة عملــه فيمــا يدلــي بــه مــن بيانــات أو تصريحــات متعلقــة بها، ويكون 

الموظــف مســؤولاً عــن أيــة تجــاوزات تقع منه في هذا الشــأن.

تفــادي الإدلاء لوســائل الإعــام أو فــي وســائل التواصــل الاجتماعــي بــأي معلومــة أو تعليــق أو تصريح أو  	.8
مداخلــة حــول موضوعــات مازالــت تحــت الدراســة أو الاعتمــاد أو قيــد التحقيــق لــدى الجهة التــي يعمل بها، 

دون الحصــول علــى موافقــة خطية مســبقة مــن جهته.

يتعيــن علــى الموظــف ألا يســتخدم حســابه الشــخصي فــي وســائل التواصــل الاجتماعــي للإدلاء بأية آراء أو  	.9
معلومــات أو تعليقــات قــد يفهــم منهــا أنهــا تمثــل وجهــة نظــر الجهــة التي يعمل بهــا الموظف.

عــدم كتابــة الرســائل أو المســاهمة فــي نشــر المقــالات التــي تســيء إلــى الجهة أو المســؤولين فيها أو  	.10
الحكومــة بشــكل عــام أو أيــة جهــة أخرى بوســائل التواصــل الاجتماعي.

المحافظــة علــى المال العام
المحافظــة علــى المــال العــام ومصالــح الدولــة وممتلكاتهــا وعــدم التفريــط بحقوقهــا، وإبلاغ المدير المباشــر في 

حالــة أيــة تجــاوز مالــي أو إضــرار بالمصلحــة العامــة أو إهمال يضــر بالمال العام.

الاســتخدام الملائم للســلطة الوظيفية
تجنــب اســتغلال المنصــب الوظيفــي أو تســريب أيــة معلومــة خاصــة بعملــه بغرض تحقيــق مصلحة  	.1

شــخصية أو الحصــول علــى منفعــة أو خدمــة مــن أي جهة أخرى.

عــدم اســتخدام منصبــه الوظيفــي بصــورة مباشــرة أو غيــر مباشــرة للحصــول علــى مكاســب مالية أو خدمة  	.2
خاصــة له أو لأحــد أقربائه.

تجنــب اســتغلال أو توظيــف المعلومــات المكتســبة مــن خــال عملــه فــي الجهــة الحكوميــة، حتى بعد  	.3
انتهائــه مــن عملــه لــدى الجهــة، كوســيلة لتحقيــق منافــع شــخصية لنفســه أو لغيره بشــكل مباشــر أو غير 

مباشــر أو للإســاءة إلــى الغيــر وعــدم القيــام بإفشــاء معلومــات لإعطــاء امتياز غيــر عادل لأطراف أخرى.



9

الموظف سلوك 
تجنــب أي شــكل مــن أشــكال التحــرش أو العنــف أو التمييــز أو المضايقــة أو التطــاول أو التعــدي علــى  	.1

رؤســائه أو زملائــه أو العامــة، أو المشــاركة فــي هذه الأعمال.

الترفــع عــن كل مــا يخــل بشــرف وكرامــة الوظيفــة ســواء في مــكان العمل أو خارجه. 	.2

تجنــب إعاقــة ســير العمــل أو الإضــراب عن العمــل أو التحريــض عليهما. 	.3

تجنــب القيــام بــأي ســلوك أو تصــرف ينتهــك قيــم المجتمــع أو تقاليــده أو أعرافــه أو يخالــف الإطار العام  	.4
لأخلاقيــات وقواعــد الســلوك الوظيفي.

الرشــاوي والهدايا والضيافات
تجنــب قبــول أيــة هدايــا أو مكافــأة أو عمولــة أو خدمــات مــن أي شــخص قــد تكــون لها تأثير مباشــر أو غير  	.1
مباشــر علــى مصداقيــة الموظــف وحياديتــه فــي أداء عملــه. إذا كانــت مقدمــة في شــكل نقــدي أو منفعة 

للموظــف أو غيــره، أو كان مــن شــأنها التوصــل إلــى بيانــات ومعلومــات عــن عمل رســمي تقــوم به جهة 
الموظــف أو الترويــج لأعمــال تجاريــة للجهــة وتنفيــذ أنشــطة تنظمهــا الجهة.

يســتثنى مــن ذلــك الهدايــا ذات الطابــع البروتوكولــي، الهدايــا الإعلانيــة والضيافــات علــى أن لا تكون  	.2
مرتبطــة بمصلحــة مباشــرة أو غيــر مباشــرة لمقدمها.

التعــرف علــى السياســات والإجــراءات التــي تنطبــق علــى مجامــات العمل لــدى الجهة إن وجدت. 	.3

الإفصاح وإدارة تضــارب المصالح
تجنــب أي تضــارب فــي المصالــح بيــن نشــاطاته الخاصــة ومصالــح الجهــة الحكومية، من خــال تجنب  	.1

الاشــتراك فــي أي عمليــة أو قــرار قــد يؤثــر بشــكل مباشــر أو غيــر مباشــر في ترســية عطاء علــى متعهد أو 
مــزود خدمــة، أو المشــاركة فــي أي قــرار قــد يمنــح المنفعــة بجميــع أشــكالها ســواءً له أو لأي مــن أقاربه حتى 

الدرجــة الرابعة.

إبــاغ المديــر المباشــر خطيــً وبشــكل فــوري فــي حــال تضارب مصالحه مــع مصلحــة العمل، أو تعرض  	.2
الموظــف إلــى ضغــوط تتعــارض مــع مهامــه الرســمية، أو تثير الشــكوك حــول الموضوعيــة التي يجب أن 

يتعامــل بهــا، مــع إيضــاح طبيعــة العلاقة وكيفيــة التعارض.

تجنــب إقامــة علاقــات جانبيــة وثيقــة مــع أفــراد ومؤسســات، تعتمــد مصالحها بشــكل مباشــر على قراراته أو  	.3
قــرارات الجهــة بصــورة تتضــارب مع المصلحــة العامة.

فــي حــال تملــك الموظــف المواطــن حصــة فــي أي مؤسســة فرديّة أو حصص أو أســهم في أي شــركة، أو  	.4
إدارة أي شــركة أو مؤسســة، أو العمــل لــدى الغيــر، أو تقديــم أي خدمــات، ســواء بأجــر أو بــدون أجــر، يجب مراعاة 

القيــام بالعمــل الخــاص خــارج أوقــات العمــل الرســمي، وفي حــال ارتباط طبيعــة عمله بطبيعة نشــاط 
الشــركة، يتوجــب عليــه الإفصــاح بذلــك إلى إدارة الموارد البشــرية فوراً.

توقيــع التعهــد والإقــرار المتعلــق بتضــارب المصالــح والإفصــاح عنهــا، وتقديمــه ســنوياً إلى إدارة الموارد  	.5
البشــرية لدى جهــة عمله.
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 عــدم الانخراط أو مزاولة الأعمــال المحظورة أو 
الأنشــطة السياسية

يتوجــب على الموظف

الإخــاص والــولاء للدولــة، مــع التقيــد بالمبــادئ المقررة في دســتور الدولة وتشــريعاتها. 	.1

عــدم المشــاركة فــي الأعمــال المحظــورة أو المخالفة للتشــريعات الســارية. 	.2

عــدم ممارســة الأنشــطة السياســية أو الحزبيــة أو الانتمــاء للكيانــات أو التنظيمــات السياســية أو العمــل  	.3
لحســابها أو التعــاون معهــا بــأي شــكل مــن الأشــكال أو الترويج لها.

حســن المعاملة والاحترام
تعزيــز مبــدأ النزاهــة والاحتــرام مــن خــال التعامــل بحرفيــة مع الرؤســاء والزملاء فــي جميع الأوقات داخل  	.1

وخــارج العمل.

تنفيــذ أوامــر رؤســائه وفــق التسلســل الإداري والتعامــل معهــم باحتــرام وتزويدهم بالرأي والمشــورة  	.2
والخبــرة التــي يمتلكهــا بــكل موضوعيــة وصــدق بمــا يخدم المصلحــة العامة.

الالتــزام بضبــط النفــس عنــد مباشــرة عملــه وأن يتحلــى بالصبــر والمثابــرة والســعي لبنــاء علاقات عمل  	.3
طويلــة الأجــل مبنيــة علــى الثقــة والمصالــح المشــتركة بيــن الجهــة والمتعاملين.

بيئــة عمل آمنة
أداء وممارســة عملــه بالكيفيــة التــي تضمــن صحتــه وســامته وزملائــه فــي العمــل أو أي مــن المتواجدين في  	.1

مــكان العمــل فــي جميع الأوقات.

الحــرص علــى التقليــل مــن الآثــار البيئيــة المترتبــة علــى ممارســته لمهامه، وتشــجيع المبــادرات الصديقة  	.2
للبيئــة بمــا فــي ذلك مبادرات إعــادة التدوير.

ــطة الخارجية الوظيفة والأنش
تجنــب الجمــع بيــن وظيفتــه وممارســة مهنــة أخــرى دون الحصــول علــى موافقة بذلك وفــق ما تحدده  	.1

التشــريعات السارية.

عــدم الاشــتراك فــي أي نشــاط ترويجــي يتعلــق بالمتعامليــن مــع جهــة عمله ســواءً كان ذلــك بمقابل أو 	.2 
 بــدون مقابل.

عــدم جمــع التبرعــات لأي غــرض أو تحت مســمى ســواء داخل الجهــة أو خارجها. 	.3

يجــوز الجمــع بيــن الوظيفــة الحكوميــة وبيــن عضويــة مجالــس إدارات أو أمنــاء الهيئــات العامة أو الشــركات  	.4
التــي تســاهم فيهــا الحكومــة أو الحكومــة الاتحاديــة أو الجمعيــات ذات النفــع العام.
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اســتخدام المواد غير المشــروعة
الامتنــاع عــن اســتخدام أو حيــازة أو اســتهلاك أو توزيــع أيــة مــواد محظــورة أيــً كان نوعهــا أو طبيعتها والتي 

يمكــن أن تؤثــر ســلباً علــى صحتــه العقليــة أو ســلوكه فــي العمــل أو صحــة أو ســلوك أي من زملائه.

المظهــر العام
علــى الموظفيــن المواطنيــن الالتــزام بالــزي الوطنــي الخــاص بدولــة الإمارات العربيــة المتحدة:  	.1

للرجــال: الثــوب العربــي المعــروف بـ)الكنــدورة( مع الغتــرة والعقال. 	• 	

للنســاء: ارتداء العباية الســوداء والشــيلة. 	• 	

للموظفيــن غيــر المواطنين: 	

للرجــال: البدلــة الرســمية بربطــة العنق. 	• 	

للنســاء: ارتــداء اللبــاس المحتشــم، كالبنطــال الفضفــاض، اللبــس الطويــل والأكمــام الطويلة. 	• 	

يحظــر علــى جميــع الموظفيــن والموظفات الآتي: 	.2

ارتــداء كل مــا يعيــق تحديــد الهوية الشــخصية. 	• 	

ارتــداء الغتــرة دون العقــال أو لفهــا )الحمدانية( 	• 	

ارتــداء جميــع أنــواع البنطلونــات الجينز. 	• 	

ارتــداء الملابــس الرياضية. 	• 	

المبالغــة فــي المظهــر الخارجــي بمــا يتنافــى مع عــادات وثقافة الدولة. 	• 	

للجهــة الحكوميــة اســتثناء بعــض الوظائــف مــن بنــد المظهــر العام والزي الرســمي وفقــً لطبيعة  	.3
ومتطلبــات العمــل لديهــا، بعــد حصــول علــى موافقــة هيئة الموارد البشــرية.
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وثيقــة التعهد

 انــا الموقع أدناه )...........................................................................................................................................................( 

وأعمــل موظفــً )..............................................................................................................( بإمــارة أبوظبي، أقــر وأتعهد 

بمــا يلــي:  أنــي قــد اطلعــت علــى مــا ورد مــن بنــود وأحكام فــي وثيقة قواعد الســلوك الوظيفــي لموظفي 

الجهــات الحكوميــة والصــادرة عــن المجلــس التنفيــذي، وفهمــت محتواهــا، وألتــزم بــكل ما ورد فيهــا، وأتحمل 

عواقــب تجــاوز بنودهــا، بحســب التشــريعات المعمــول بها في إمــارة أبوظبي.

الاسم: ............................................................................................................................................

الرقــم الوظيفي:...........................................................................................................................

الجهة:.............................................................................................................................................

التوقيــع:.........................................................................	

التاريخ:.............................................................................

 التعهــد بالالتــزام بوثيقة قواعد الســلوك الوظيفي 
لموظفــي الجهــات الحكومية
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“If we all work with dedication, our work will live on through 

the years and generations to come, which no wealth can 

match because wealth is evanescent and has no value unless 

it is coupled with tenacious work.”

The late Sheikh Zayed bin Sultan Al Nahyan
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OVERVIEW

Objectives

Definitions

The Code of Conduct for Government Employees in the Emirate of Abu Dhabi was drawn up to improve 
professional conduct and ethics, which, in turn, boosts the quality of work and enhances employees’ 
performance and service. This document is in line with the principles of government work, which guide 
employees’ conduct to leave a positive impact on the work environment and provide better service to 
the community.

•	 Educating Abu Dhabi government employees on the principles of government work.

•	 Providing details on government employees’ duty to comply with the principles of government 
work at all levels, and apply the provisions of this document in their daily work-related activities.

•	 Promoting discipline, transparency, integrity, objectivity, efficiency, loyalty to the UAE and its 
leadership, and professional conduct among employees.

Term Definition

Emirate The Emirate of Abu Dhabi

Government Entity Any government department, authority, public establishment, 
centre, council, fund, and any other government bodies.

Employee A person appointed under a decision by the competent authority to 
undertake certain functions as per the job description of one of the 
positions available in the general budget of the government entity.

Information Any printed, digital or verbally communicated information or data 
that an employee learns or obtains while performing his duties or 
because of his position relating to the government entity’s work. 
This includes any correspondence, maps, drawings, specifications, 
models, licences, agreements or any other documents that belong 
to the entity, or are kept in its records or under its management.

Conflict of Interest Any official procedure, decision or action initiated by an employee 
that causes conflict between his/her personal interests and 
government interests.

Code of Conduct 
for Government 
Employees

A set of principles and guidelines that employees of any government 
entity must abide by in all their dealings as part of their job 
description to enhance the entity’s positive image.
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PRINCIPLES OF GOVERNMENT WORK

SCOPE OF APPLICATION

Principle Definition

Loyalty Dedication and tenacity in speaking and working with integrity to 
perform government work, while considering the UAE, its leadership 
and people as top priority.

Excellence and 
Leadership

Working continuously and tirelessly to provide quality innovative 
services and following a forward-looking approach based on 
innovation and constant improvement.

Efficiency Making the best efforts to complete assigned tasks as per required 
quality and accuracy, while working to minimise costs and  
required time.

Integrity Perseverance and honesty in performing duties, and encouraging 
inhibitory control, while avoiding all that can comprise such work or 
contradict the public interest.

Individual and Public 
Responsibility

Assuming responsibility and proactivity in terms of thoroughly 
performing duties assigned to individuals and teams on time, in 
line with the public interest, in addition being cooperative and 
promoting harmony.

This document is applicable to all Abu Dhabi Government employees, in accordance with the definition 
mentioned in the Human Resources Law. Government companies may also implement the provisions 
herein and applying them to their employees. 
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ROLES & RESPONSIBILITIES
Duties & Obligations of Government Entities

Supervisory Category (Managers)

1.	 Introducing all its employees of the rules of professional ethics and conduct stipulated herein, and 
educating them on acceptable behaviours in the workplace and while performing their duties, and 
on the consequences of relevant violations.

2.	 Providing a conducive environment for employees to perform the tasks assigned to them in 
alignment with government strategies and goals.

3.	 Treating all employees equally and fairly, and encouraging proactivity, giving and innovation.

4.	 Opening communications between employees and executive management, and promoting 
initiatives and exchange of expertise.

5.	 Complying with the reporting system for violations and breaches, in accordance with  
relevant legislation.

1.	 Abiding by corporate principles and values relating to professional conduct and behaviour inside 
and outside the entity.

2.	 Serving as role models for their subordinates in terms of practising workplace ethics.

3.	 Respecting the rights of their subordinates and treating them equally, without prejudice  
or preference.

4.	 Ensuring that employees are aware of and abide by the core values that shape the code of 
professional conduct and ethics, in accordance with the applicable laws and regulations.

5.	 Taking the administrative and legal measures necessary to limit violations and breaches of the 
code of professional conduct and ethics.

6.	 Coordinating with competent legal affairs entities and departments to ensure considering 
violations objectively and without any prejudice.

While taking into account the employee obligations and rights as stipulated in the Abu Dhabi Human 
Resources Law.
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Employees must abide by the following

Legislation
1.	 Following the provisions of the UAE law and regulations, as well as the directives of superiors.

2.	 Refraining from initiating group or vexatious complaints against any government person(s) or 
entity(s) in violation of applicable legislation.

3.	 Adhering to applicable legislation that regulates the financial dealings, procurement and 
services of government entities to ensure optimum use of government resources.

4.	 Adhering to legislation relating to the general appearance of employees.

Performance Efficiency
1.	 Performing duties and tasks with efficiency, integrity, accuracy and professionalism.

2.	 Avoiding bias when offering services to customers, while maintaining professionalism, equality 
and refraining from abusing his/her position for personal gain.

3.	 Committing to performing his/her duties personally, making sure to avoid late attendance and 
to use working hours to complete work-related tasks and responsibilities.

4.	 Bearing the responsibility for his/her actions and decisions, as well as addressing mistakes 
made while performing his/her duties by taking the immediate measures necessary to rectify 
such errors and notifying any concerned party in the entity.

Work Documentation
Employees must implement work management mechanisms and keep records of all their work-
related activities containing all relevant digital and printed documents as per the entity’s  
adopted procedures.

Confidentiality, Information Security and Social Media
1.	 Refraining from any disclosure of confidential information, as well as private documents 

obtained while performing their work duties, even after working hours, unless such information 
is deemed public in the adopted rules and regulations.

2.	 Refraining from collecting any personal information or documents on any person, unless it is a 
work requirement and carried out within a legal framework.

3.	 Following information security policies and procedures to protect the confidentiality of 
information on personal computers or any other electronic devices.

4.	 Avoiding the use of any information technology means provided by the employing entity to 
access any content that is inappropriate, contains radical political views, or promotes violence, 
discrimination or any other illegal activities.
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5.	 Signing non-disclosure (confidentiality) agreements and committing to the provisions.

6.	 Refraining from using any devices or software to access or hack into other devices or networks, 
as well as from using internet-based means, such as email, to send classified, political or 
controversial materials to threaten or harass any person(s) or party(s).

7.	 Employees who are assigned with the task of representing their employing entities in dealings 
with external entities and media outlets must abide by the limits of their given authorities. 
Such representatives are prohibited to perform any personal activities beyond their assigned 
tasks, and are required to consider the interests of their employing entity when making any 
relevant statements or revealing information. Employees who violate these rules shall be held 
accountable for their actions.

8.	 Refraining from revealing any information or making statements regarding topics that are 
still under study or investigation, or have not yet been approved by his/her employing entity, 
without the employing entity’s written approval.

9.	 Refraining from using personal accounts on social media to share any opinions or information 
that may be understood as the employing entity’s views.

10.	Refraining from writing any correspondence or contributing to the publication of any content, 
whether on social media or any other channels, that may harm the reputation of his/her 
employing entity, its officials, the UAE Government or any other entities in anyway.

Protecting Public Money
Protecting public money and the UAE’s interests and assets, and notifying superiors of any cases 
of negligence, public money misuse or misappropriation, or any other financial inconsistencies that 
may have adverse effects on the public interest.

Appropriate Use of Granted Authority
1.	 Refraining from misusing authorities and powers given by the employing entity or relevant 

information for any type of personal gain.

2.	 Refraining from directly or indirectly using his/her position to receive any monetary sum, or 
favours for himself/herself or family members.

3.	 Refraining from using information acquired while working for government entities, even after 
leaving the entity, for personal gain or to benefit or harm others, directly or indirectly, or to 
divulge such information to provide an unfair advantage to third parties.
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Employee Conduct
1.	 Refraining from initiating or participating in any form of harassment, violence, discrimination, bothering, 

or any form of bad conduct with superiors, colleagues and members of the public.

2.	 Avoiding any actions that compromise professional integrity whether inside or outside the workplace.

3.	 Refraining from disrupting the workflow, participating in strikes, or encouraging either.

4.	 Steering clear of any behaviours or actions that violate societal values, traditions, or customs, or that 
breach the codes of ethics and professional conduct.

Bribes, Gifts & Favours
1.	 Declining any gifts, rewards, commissions, or services from any person(s) that may affect the 

employee’s professional credibility and objectivity directly or indirectly. This includes any form of 
benefit, monetary or otherwise, especially in exchange for providing information or data regarding the 
official activities of the government entity, promoting it or carrying out its activities.

2.	 This does not include any gifts offered as per protocol, promotional gifts and courtesy offerings, 
provided that they are not directly or indirectly provided in exchange for favours or  
unauthorised activities.

3.	 Learning all the entity’s applicable policies and procedures pertaining to professional courtesy, if any.

Conflict of Interest Reporting & Management
1.	 Avoiding any conflicts of interest between personal activities and the government entity’s operations 

by refraining from participating in any process or decision that may directly or indirectly influence 
any dealings with contractors or service providers, or decisions that may benefit a relative within four 
degrees of consanguinity in any way.

2.	 Notifying his/her superior officer immediately and in writing of any conflicts between his/her personal 
interests and the entity’s business interests, or matters that may affect his/her ability to perform his/
her official functions or raise doubts regarding his/her objectivity. Such reports must detail the nature 
of the conflict and all relevant information.

3.	 Refraining from having any relations with persons or entities whose interests are directly dependent on 
his/her decisions or those of his/her employing entity in way that conflicts with the public interest.

4.	 If the employee owns any shares or interests in individual entities or companies, or manages, works for 
or provides services to such entities, whether for free or for a pay, he/she must ensure conducting such 
activities after working hours. If the nature of his/her work is related to the activities of such entities, 
the employee must report such matters to the human resources department immediately.

5.	 Signing the undertaking and declarations pertaining to conflicts of interest and providing them yearly to 
the human resources department of his/her employing entity.
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Conducting or Taking Part in Questionable or Political Activities
Employees must:

1.	 Demonstrate loyalty to the UAE and observe the principles stipulated in the UAE constitution  
and legislation.

2.	 Refrain from carrying out or participating in questionable or illegal activities that violate  
applicable legislation.

3.	 Refrain from joining, promoting, collaborating with, or working for any political entities or parties in 
anyway, or carrying out or participating in their activities or any other form of political activity.

Good Conduct & Respect
1.	 Maintaining integrity and respect by dealing professionally with superiors and colleagues at all times, 

whether during or after working hours.

2.	 Following the directives of superiors according to the administrative hierarchy and offering opinions, 
consultations and expertise objectively in service of the public interest.

3.	 Maintaining self-control when performing work duties, while practising patience, proactivity and self-
restraint towards building long-term work relationships based on trust and the common interests of the 
entity and its stakeholders.

Safe Work Environment
1.	 Performing duties and tasks while always assuring personal safety and the safety of colleagues or any 

person(s) who are present at the workplace.

2.	 Ensuring to always eliminate or minimise the environmental impact entailed by carrying out his duties, 
and encouraging eco-friendly initiatives, e.g. recycling.

Professional Duties & External Activities
1.	 Refraining from performing his/her assigned duties along with other jobs without prior approval thereof, 

in accordance with applicable legislation.

2.	 Refraining from participating in any promotional activities that serve his/her employing entity’s 
stakeholders, whether for free or for pay.

3.	 Refraining from collecting donations for any reason, cause or party, whether inside or outside the 
government entity.

4.	 Government employees are allowed to hold their positions along with memberships in boards 
of directors and trustees of public entities that are affiliated with the UAE’s government, federal 
government or public benefit organisations.

Using Illegal Substances
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Employees must refrain from using, possessing or distributing any kind of illegal materials or 
substances that may have adverse effects on his/her mental health or behaviour or that of  
his/her colleagues.

Uniform & Appearance
1.	 UAE nationals employees must commit to wearing the UAE’s national uniform:

•	 Men: Kandora with ghutra and egal.

•	 Women: Black abaya and shaila.

	 Non-Emirati Employees:

•	 Men: Formal suit with necktie.

•	 Women: Modest clothing; i.e. loose full-sleeve long dresses or loose pants with  
full-sleeve tops.

2.	 All male and female employees are prohibited from:

•	 Wearing any item that may hinder their identification.

•	 Wearing ghutra without egal, or tied ghutra (Hamadaniya)

•	 Wearing any type of jeans or sports clothing.

•	 Exaggerating external appearance beyond what is acceptable in UAE traditions and culture.

3.	 Government entities may exclude certain positions from the ‘Uniform & Appearance’ provisions, 
in accordance with the job description and requirements, only after receiving approval from the 
Human Resources Authority.
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LETTER OF UNDERTAKING

Undertaking to commit to Code of Conduct for Government Employees

I, ................................................................................................……, signed below, as an employee  

of …................................................................................................. in the Emirate of Abu Dhabi, 

hereby undertake that I have fully read and understood the provisions of the Code of Conduct for 

Government Employees, issued by the Executive Council. I also undertake to observe all the provisions 

stipulated herein and shall bear full responsibility if I violate any of them, in accordance with the 

applicable legislation effective in the Emirate of Abu Dhabi.

Name: ………………..............................................................................................…………….. 

Employee Number: ...........................................................................................……………..

Entity:  ………………..............................................................................................…………….. 

Signature: …………………...........…………..

Date: …………………………….....................
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